

التوافق الزوجي وعلاقته بالمستوى الاقتصادي والاجتماعي في ضوء بعض المتغيرات لدى العاملات في

منطقة حيفا

إعداد الطالبة

ملاك الفرد نعيم هلون

إشراف

الأستاذ الدكتور يوسف قطامي

الملخص

هدفت هذه الدراسة التعرف إلى التوافق الزوجي، وعلاقته بالمستوى الاقتصادي، والاجتماعي في ضوء بعض المتغيرات لدى العاملات في منطقة حيفا، وتكونت عينة الدراسة من (350) عاملة متزوجة تم اختيارهن عشوائياً من العاملات المتزوجات في منطقة عسيفا التابعة لمدينة حيفا في فلسطين للعام 2016/2015م، ولتحقيق أهداف الدراسة طورت الباحثة مقياس التوافق الزوجي، وتم التحقق من دلالات صدقه، وثباته.

وأظهرت النتائج أن مستوى التوافق الزوجي لدى العاملات في منطقة حيفا جاء ضمن المستوى المتوسط، وأظهرت النتائج أن المستوى الاقتصادي، والاجتماعي (أكثر من 8000 شيكل) بالمرتبة الأولى، تلاه المستوى الاقتصادي والاجتماعي (4000 - أقل من 8000 شيكل)، بينما جاء المستوى الاقتصادي والاجتماعي (أقل من 4000 شيكل) بالمرتبة الأخيرة لدى النساء العاملات في منطقة حيفا.

وأشارت النتائج إلى عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى التوافق الزوجي، والمستوى الاقتصادي تعزى لمتغيري العمر، وسن الزواج، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى التوافق الزوجي، والمستوى الاقتصادي تعزى لمتغير المؤهل العلمي، لصالح العاملات ذوات المؤهل العلمي الأعلى "دراسات عليا".

وأخيراً أوضحت النتائج، وجود علاقة ارتباطية إيجابية دالة إحصائياً بين مستوى التوافق الزوجي، والمستوى الاقتصادي، والاجتماعي (أقل من 4000 شيكل) لدى العاملات في منطقة حيفا، وعدم وجود علاقة ارتباطية إيجابية دالة إحصائياً بين مستوى التوافق الزوجي، والمستوى الاقتصادي، والاجتماعي (4000 إلى أقل من 8000 شيكل) لدى العاملات في منطقة حيفا، وعدم وجود علاقة ارتباطيه إيجابية دالة إحصائياً بين مستوى التوافق الزوجي، والمستوى الاقتصادي، والاجتماعي (أكثر من 8000 شيكل) لدى العاملات في منطقة حيفا.

وأوصت الدراسة بضرورة إجراء دراسة تبحث في التوافق الزوجي لدى العاملات المتزوجات، وأثر المتغيرات الديمغرافية، والشخصية فيها، وتطبيقها على بيئات أخرى في المجتمع الفلسطيني، وعلى شرائح مختلفة من العاملات المتزوجات، ومقارنة نتائجها بنتائج هذه الدراسة.

Marital Compatibility and its Relationship with Socioeconomic Status in Light of Some Variables Among Working Women in Haifa

Prepared by

Malak Alfred Naeem Halloun

Supervised by

Prof. Yousef Qattami

Abstract

The study aimed to recognize the level of marital adjustment among married working women at Haifa Area and its relationship with socio- economic level in light of some variables. The sample of the study consisted of (350) married working women selected randomly from married working women at Aseefa Region in Haifa city in Palestine for the academic year 2015/2016. To achieve the objectives of the study, the researcher developed marital adjustment scale. Validity and reliability of the scale were established.

The results of the study indicated that level of marital adjustment among working women at Haifa Area was within the moderate range. The results indicated that the socio-economic level of more than (8000) Shekel occupied the ranked first, then (4000-8000) Shekel, while the level of less than (4000) Shekel occupied the last ranked.

The results of the study showed no statistically significant differences in marital adjustment level and socio- economic level due to age and Duration of marriage. There were statistically significant differences in marital adjustment level

and socio- economic level due to qualification, in favor of higher education degrees holders.

Additionally, the results showed that there is a statistically significant correlation between marital adjustment levels and less than (4000) Shekel socio-economic level. Furthermore, there is no statistically significant correlation between marital adjustment levels and (4000-8000) Shekel socio- economic level. Finally the results also showed that there is no statistically significant correlation between marital adjustment levels and more than (8000) Shekel socio- economic level.

Several recommendations were suggested including the need for future studies examining levels of marital adjustment among married working women and the effect of personal and demographic variables on it

Also, carrying these studies on other population and samples in the Palestinian community and comparing the results of these studies to the results of the present one.